
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 Full informatiu núm. 21, Novembre 2013 

D’acord amb la petició del Fòrum Estatal i gràcies a la bona disposició d’un grup de membres del Fòrum de Balears, 
s’han dut a terme les XXIII JORNADAS ESTATALES DEL FÒRUM EUROPEO DE ADMINISTRADORES DE LA 
EDUCACIÓN a Palma de Mallorca. 
Organitzar un esdeveniment d’aquestes característiques suposava un gran repte, tot i que el temps era limitat i que les 
ajudes econòmiques institucionals, per raons òbvies no serien possibles. Però amb il·lusió i una feina constant i 
col·laborativa, posàrem fil a l’agulla i enllestírem el programa, amb el títol Las redes sociales en la educación del siglo 
XXI. Les jornades s’han celebrat en el Parc Bit els dies 25 i 26 d’octubre, i el 27 tengué lloc el Consejo General del 
FEAE a l’IES Josep Maria Llompart. 
Al llarg d’aquests dies s’han compartit i debatut coneixements avançats d’àmbits científics, socials, jurídics, didàctics, 
mèdics(...) i experiències d’aula a distints nivells i tipologia de centres  en torn les tecnologies emergents, amb el 
propòsit d’ajudar als professionals de l’educació a afrontar els nous reptes del segle XXI. 
Certament, aquestes jornades, producte d’una llarga i laboriosa organització, no haguessin estat possible sense l’ajut 
d’entitats i associacions com el Govern de les Illes Balears (Conselleria d’Educació, Cultura i Universitats); Consell de 
Mallorca (Vicepresidència de Cultura, Patrimoni i Esports); Universitat de les Illes Balears (ICE)/ IRIE (Institut de 
Recerca i Innovació Educativa); ParcBIT (Parc Balear d’Innovació Tecnològica); Ajuntament de Marratxí; Colonya 
(Fundació Guillem Cifre); Catedral de Mallorca; Santillana Illes Balears i Ajuntament de Palma de Mallorca. A tots ells, 
el més cordial agraïment. 
A les autoritats i representants d’organitzacions que ens acompanyaren, gràcies per la seva presència i suport moral. 
Als conferenciants, ponents i comunicadors, el nostre reconeixement i gratitud. 
A tots els participants dels fòrums autonòmics d’Andalusia, Aragó, Astúries, Catalunya, Extremadura, Euskadi, Galícia, 
Madrid, València i Balears, i  al vicepresident de l’EFEA (Fòrum de l’espai Europeu), gràcies per la seva participació 
activa i per les felicitacions rebudes, així com el grau de satisfacció manifestat sobre els resultats de les Jornades.  
També són d’agrair els serveis de les hostesses, seguretat, restauració, col·laboradors, secretaria, balladors i guies 
acompanyants, que amb les seves atencions i amabilitat ajudaren al bon desenvolupament de les activitats, dins un 
ambient de cordialitat. 
Finalment, volem compartir la nostra satisfacció d’una feina, avaluada externament com a  positiva, eficaç i d’alt nivell,  
amb tots els membres i simpatitzants del Fòrum. 
 

                                                                                                                                        

 

 

 
 

 

 Taula d’autoritats a l’acte inaugural 

A tots, gràcies, moltes gràcies! 
A todos, gracias, muchas gracias! 

 
 

Mateu Cerdà Martín  
President del FEAEIB 

i membre de la Junta Directiva del 
FEAE 

 
El President del FEAEIB, Mateu Cerdà a l’acte inaugural 



                                                                                                                                                
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

  

 Aspecte general de la sala de conferències del Parc Bit 

Es donà la paraula a: 
El Sr. Sebastià Sansó , Teniente de Alcalde de Educación del Ayuntamiento de Palma de Mallorca. 
Seguidament va intervenir: 
El Sr. Llorenç Huguet , rector de la Universitat de les Illes Balears. 
La següent paraula fou per : 
El Sr. Xavier Chavarría , vicepresidente de E.F.E.A. (Fórum del Espacio Europeo de Administradores de la Educación). 
Tot seguit agafà la paraula: 
El Sr. Josep Antoni Cifre Rodríguez , presidente de la fundación  Guillem Cifre de Colonya. 
Intervengué en el seu torn: 
El Sr. Santiago Estañán , presidente del Fórum Estatal de Administradores de la Educación. 
Seguidament es va concedir la paraula a: 
El Sr. Mateu Cerdà , presidente del Fórum Europeo de Administrdaores de la Educación en la Islas Baleares. 
En darrer lloc i donant per inaugurades les jornades, intervengué : 
El Sr. Miquel Deyà , Director General d’Universitats, Recerca i Transferència del Coneixement del Govern Balear, en 
delegació del President del Govern de les Illes Balears. 
 

Durant les comunicacions 

Temps de descans entre les ponències i comunicacions 

La presentació i benvinguda a l’acte 
inaugural fou  a càrrec de Joan Mateu 
Canyelles, membre de la Junta 
Directiva del fòrum. Presentà les 
autoritats assistents que presidiren els 
instant inicials de les XXIII Jornades 
Estatals. Aquest acte es desenvolupà 
amb puntualitat i d’acord al protocol 
prèviament establert. Així doncs, 
intervengueren els distint components 
d’aquesta taula, d’acord amb el 
següent protocol: 
Primerament, prengué la paraula: 
El Sr. Miquel Bernat , director del 
ParcBIT  
A continuació intervengué: 
El Sr. Joan Rotger Seguí , 
vicepresident de Cultura, Patrimoni i 
Esports del Consell de Mallorca. 
 

 

Joan Mateu presentant les Jornades 

 
Les hostesses de les Jornades 



                                                                                                                                                
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  

SÍNTESI DE LAS JORNADES  
El darrer cap de setmana del proppassat mes d’octubre es van celebrar a Mallorca les XXIII Jornades Estatals del Fòrum 
Europeu d’Administradors de l’Educació. Organitzar un esdeveniment d’aquestes característiques va suposar un gran 
repte, tot i la limitació de temps i la manca d’ajuts econòmics institucionals. No obstant això, amb il·lusió i una feina 
constant i col·laborativa, enllestírem el programa, amb el títol “Las redes sociales en la educación del siglo XXI”.  
 
Les Jornades es van celebrar en el Parc Bit durant dos dies, divendres 25 i dissabte 26, i dia 27 tengué lloc el Consejo 
General del FEAE a l’IES Josep Maria Llompart. Al llarg d’aquests dies s’han compartit i debatut coneixements avançats 
d’àmbits científics, socials, jurídics, didàctics, mèdics... i experiències d’aula a distints nivells i tipologia de centres entorn 
de les tecnologies emergents. 
 
El primer dia de les Jornades començà amb l’acte d’inauguració, en què assistiren els representants de les institucions 
que han col·laborat i/o participat en aquesta empresa. Tot seguit, hi hagué la conferència inaugural a càrrec del Dr. Jordi 
Adell, presentada amb el títol "Aprender en Red, aprender de otra manera y sin límite”. Després d’una pausa per 
berenar, s’encetà el primer debat amb cinc ponents que parlaven sobre la dimensió sociocultural de les xarxes socials en 
l’ambient escolar. Els experts, coordinats per l’inspector d’educació Miquel Vives, eren: Isabel Llodrà, tècnic de Fundació 
BIT (ParcBIT); Jaume Morey, psiquiatra, director del Institut Balear de Salut Mental de la Infància i l’Adolescència a 
l’Hospital Universitari Son Espases; Ernest Prats, director del Centre de Professorat d’Eivissa, investigador de tecnologia 
educativa; Víctor Navarro, professor del CESAG i investigador de videojocs i  Mercè Morey, del "Grup de Recerca 
Educació i Ciutadania" (ICE-IRIE, UIB) i membre del projecte europeu ED2.0WORK. 
 
Havent dinat, s’organitzà una visita guiada a les instal·lacions del ParcBIT, i en acabar, fou el torn del fiscal de la Fiscalia 
Superior de la CAIB, José Díaz-Cappa, qui féu una conferència titulada "Ciberdelinqüència: Conseqüències 
jurídicosocials de la projecció del jo virtual a la Xarxa de Xarxes". A mitjan capvespre, arribà el torn de les diverses 
comunicacions. Aquell dia es completà amb el sopar de gala.  
 
El segon dia començà amb una nova tongada de comunicacions i després s’encetà un nou espai de debat, ara amb el 
títol "Dimensió tecnicoacadèmica de les xarxes socials”, en el qual intervingueren Pere Gómez, professor i responsable 
de les TIC a l’IES Josep M. Llompart;  José A. Cañabate, director del CEIP Marian Aguiló; Francisca Negre, 
investigadora del Grup "Tecnologia Educativa" (ICE-IRIE,UIB) i Carles Núñez, director de l’escola PROA de Barcelona.        
 
A migdia es clogueren oficialment les Jornades. Això no obstant, les activitats continuaren a la ciutat de Palma, amb 
dues visites guiades: primer, al castell de Bellver, on el professor universitari Jaume Oliver féu també una xerrada sobre 
Jovellanos, i al capvespre, a la catedral, després de la brillant informació del Degà Mn. Joan Bauzà, on una de les 
nostres hostesses, M. Antònia Cerdà March, cantà un fragment de la Sibil·la (declarada Patrimoni Immaterial de la 
Humanitat el 2010). En sortir, a la plaça del Mirador, hi hagué l’actuació del grup folklòric Aires Mallorquins de Palma de 
Jaume Company.  
Comptat i debatut, les Jornades van ser molt profitoses i tot sortí com esperàvem,  
amb gran satisfacció per part dels assistents i dels organitzadors.                                                                                                                                   
                                                                        Xavier Granados, coordinador g eneral de les Jornades  
 

 

 

Diversos moments entre els actes de les Jornades 

 



                                                                                                                                                
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Jordi Adell. Universitat Jaume I  

 

 

 
-      La metáfora de la adquisición (conducto-sustancia). 
-      La metáfora de la participación (para educar un niño hace falta toda una tribu). 
- La  metáfora de  la  creación de  conocimiento (inventar soluciones nuevas, el  aprendizaje por proyectos o 

por preguntas): aquí la tecnología nos lo pone fácil. 
El paradigma emergente de la educación del siglo XXI es el aprendizaje en red (Linda Harasim, 1995). 

                            Extracte del  resum  personal elaborat per  Xavier Chavarría , corresponsal FEAE 
 

 
                                          José Díaz  Cappa, Fiscal de Fiscalia Superior de les Illes Ba lears 

 
En el transcurs de la seva exposició Cappa destacà les diferències entre lo públic i lo privat i dins  l’àmbit de la privacitat 
allò que és íntim. Cappa remarcà que igualment que educam als nostres joves per actuar en societat també ho hem de 
fer per conviure amb Internet. Actualment encara no hi ha una consciència real dels problemes que poden generar 
algunes actuacions a la xarxa. Alerta que l’individu darrera l’ordinador pot projectar i compartir una imatge positiva , però 
també aquella part fosca que a la vida real mai  s’atreviria a mostrar, per això l’educació i el coneixement és la millor 
prevenció de cara a pàgines sospitoses, proposició poc clares via e-mail,etc.  
Cappa ens aportà dades que realment ens fan prendre consciència de la importància de l’educació i prevenció de les 
actuacions a la xarxa per part dels nostres infants i joves: el 95% de joves entre 11-14 anys, empren Internet, 25% 
usuaris de Facebook tenen entre 10-13 anys i el control  familiar només es fa en un 18%.  En aquests moments  la 
pornografia infantil està en un 100% a partir de la xarxa. El 78% de delinqüents cerca informació a la xarxa. (sobre tot a 
les xarxes socials) 
Ens comentà que els menors solen posar els seus perfils: l’ edat real (50%), fotos (62%), ciutat on viuen (41%), nom de 
l’escola (45%), vídeos d’ amics 16 (%), vídeos d’ells mateixos (14%), número de mòbil (14%), y localització exacta (9%), 
aquest fet pot generar autèntics problemes que en algun casos necessiten de intervencions  per part de les autoritats   
La conferencia conclogué amb un interessant canvi d’impressions i consultes per part dels assistents on es detectà una 
mancança de formació entre els professionals de la docència i de les mateixes famílies per poder educar i fer front a les 
situacions problemàtiques que es puguin generar. El fiscal i contribuir  ens oferí la seva col·laboració en referència a 
possibles dubtes relacionades amb aquest nou camp d’actuació . 

Lina Moner Mora  

Jordi Adell presentat per Joan Mas 

Lina Moner presentant a José Díaz Cappa 

Introducción  
¿Residente o visitante? Cada persona, en función del 
uso que hace de las redes sociales, es visitante o 
residente. Los residentes han ido construyendo una 
identidad estable a lo largo del tiempo en las redes; los 
residentes, no. 

Aprendizaje en red 
Una visión del aprendizaje como resultado de la 
constante construcción y re-construcción socio-cultural 
del sentido de la realidad desde la propia experiencia y 
práctica. No es el e-learning clásico de hacer lo mismo 
pero a distancia. 

Tres metàforas sobre enseñanza y aprendizaje: 

Dins el marc de les XXIII Jornades Estatals del Fòrum Europeu 
d’Administradors de l’educació el divendres 25 van encetar 
l’horabaixa amb una interessantíssima conferencia del Sr. José 
Díaz. Fiscal de Fiscalia Superior de les Illes Balears, delegat de 
la secció de menors, professor associat de la UNED que, a 
més,  conta amb nombroses conferencies i ponències que 
podeu consultar a la seva pagina http://www.josediazcappa.es/  
Diaz Cappa titulà la seva conferencia Ciberdelincuencia: 
Consecuencias jurídico-sociales d e la proyección del yo 
virtual a red de redes.  
La pregunta d’entrada era : Estam generant una moral real i una 
altra virtual?, Podem afirmar que la gent desdobla el seu 
comportament a Internet i fa i diu coses que mai faria a la seva 
vida real? On son el límits? Com podem educar per conviure en 
aquest espai públic ?  



                                                                                                                                                
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Doctor Jaume Morey, psiquiatre  

El Doctor Jaume Morey Canyelles és Psiquiatre i director de l'Institut Balear de Salut Mental de la Infància i de l'Adolescència , va ser un 
dels integrants de la taula rodona que versava sobre el tema " Dimensió sociocultural de les Xarxes Socials en l'entorn escolar ". En la 
seva intervenció el Dr. Morey va destacar tres idees que va desenvolupar des de la seva perspectiva com a metge psiquiatre, aquestes 
són : 
Les Xarxes Socials com a facilitadores de la comunicació . Referent a això va exposar que si bé gràcies a les Xarxes Socials podem 
comunicar des de qualsevol lloc i de manera immediata , al mateix temps aquesta comunicació és freda i sense contacte personal . És 
una comunicació en la qual no es poden expressar ni percebre els sentiments o les emocions a través del contacte visual o tàctil , 
l'entonació o el volum de la veu . Una comunicació en suma, que es realitza des de la solitud . 
La segona idea a destacar és la necessitat que els pares realitzin un control de l'accés i ús que els seus fills fan de les noves tecnologies 
Aquest control s'ha de realitzar des de la supervisió continuada i combinar-se amb una educació sobre els avantatges, però també els 
riscos de l'accés a les Xarxes Socials i de l'abús de les mateixes . 
Finalment, el tercer concepte a destacar és el de l'increment de les patologies mentals causades per l'abús en la utilització les Xarxes 
socials . Increment evidenciat empíricament . 

Xisca Muñoz 

 
Miquel Vives presentant una taula rodona 

 Components de la taula rodona 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
PG: Un ejecutivo de la empresa de los mejores helados de arándanos de USA dio una conferencia a profesores, bajo el 
convencimiento de que las escuelas públicas necesitan un cambio y los profesores eran la parte principal del problema. En el debate, 
una profesora le preguntó como actuaban en el caso de que los arándanos que les enviaban no fueran de la calidad suficiente. El 
ejecutivo comprendió el por qué una escuela no es una empresa. ¿Arándanos? (…) 
JC: Explica la experiencia del CEIP Marian Aguiló. Symbaloo permite al profesorado diseñar páginas y parrillas a las que los alumnos 
pueden acceder. Desarrollan una Wiki con el apoyo de los asesores del CEP de Palma. EDMODO es un instrumento que les ha 
supuesto un paso adelante, a la hora de controlar aspectos que van más allá de la competencia docente. Google Calendar para 
organizar temporalmente las actividades del centro y de los grupos. Muchos profesores tienen gran formación y capacidad 
tecnológica, y otros manifiestan reticencias y resistencias, para los directores es difícil encontrar el justo medio para avanzar 
conjuntamente (…).  
FN: Dimensión organizativa de las TIC. Nuevos escenarios en los que el tiempo y el lugar no tiene el mismo papel. Se están 
generando nuevas necesidades educativas (alfabetización tecnológica) para el acceso al conocimiento y las relaciones. Es importante 
integrarlo en los procesos de enseñanza y aprendizaje.  
Las dimensiones, en constante interacción: organizativa, pedagógica y organizativa de la innovación tecnológica de las TIC.(…)  

 
Extracto de los apuntes de X. Chavarría  

 

 

 

Síntesis de las ponencias del espa cio de debate (II)  
Carles Núñez (CN). Director de l’ Escola Proa de Barcelona 
Pere Gómez (PG). Profesor del IES Josep M. Llompart.  
José A. Cañabate (JC). Director del CEIP Marian Aguiló.  
Francisca Negre (FN). Investigadora del Grupo Tecnología 
Educativa  
(ICE-IRIE, UIB). 
Coordinador: Ángel Vàzquez Alonso, inspector d’Educació i  
ex-president del FEAEIB 
 
CN: Concepto de cooperación (más allá de la colaboración). El 
objetivo del centro educativo es que los alumnos aprendan (no 
que los profesores enseñen). La misión de la escuela ya no es 
enseñar cosas (para ello no es imprescindible la escuela). ¿Cuál 
es el valor añadido de la escuela? El valor social que aporta en 
base a la interacción de las personas que la forman. La pregunta 
es saber si lo estamos aprovechando. Unos ejemplos: hay que 
aprovecharlo en cualquier ocasión  como: celebraciones populares 
y tradicionales; apadrinamiento; científicos y ponente (….)  

Ängel Vázquez presentant l’espai de debat 



                                                                                                                                                
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

   
 
-Mateu, gràcies per la invitació. Enhorabona per la iniciativa i pel programa de les jornades.  

Una abraçada i endavant. Pere Ríos, President ADIDE. 

-FEAEIB, Mi agradecimiento por la invitación. Espero que estas jornadas sean un gran éxito, como siempre suele preparar nuestro Fòrum. 

Saludos. Magdalena Mateu, Presidenta CECE. 

-Estimado Mateo, ya en casa, mi agradecimiento al esfuerzo realizado y al cariño y mimo para que todo saliera perfectamente. Me he 

llevado una buenísima impresión de todos vosotros/as, tenéis algo de especial, será el mar?. Bueno, transmite a tu equipo mis mejores 

deseos y mi agradecimiento por vuestra maravillosa acogida. 

Un fuerte abrazo. Maite Alonso Arana, Presidenta Consejo Escolar de Euskadi. 

-Estimat Mateu. Moltes gràcies, ja m’han comentat l’èxit de les jornades ¡Enhorabona! 

Una abraçada. Joan Salamé. Past Président EFEA/FEAEE. Honorary Secretary of the Executive. Fòrum d’Aragó. 

-Mateu, las jornadas de Palma me resultaron interesantes. Aunque la temática no me había creado muchas expectativas (Es un tema muy 

tratado hoy en día), sin embargo su contenido y organización me parecieron de un gran nivel. Felicidades a los que las organizasteis, pues 

se nota cuando se da lo mejor que se tiene. 

Un abrazo. José Luís San Fabián, director de la revista OGE. Fórum de Asturias. 

-FEAEC. El primer una felicitació molt gran per l’excel·lent organització de les jornades. Enhorabona! Heu posat el llistó mol alt! 

Coral Regi, coordinadora Junta Gestora del Fòrum de Catalunya. 

-Buenos días Baleares!. En primer lugar daros las gracias por los días agradables que hemos pasado en Palma (Hasta el tiempo ayudó!). 

Muchas gracias. Pilar Alonso, Fórum de Extremadura. 

-Bona tarda Srs de FEAEIB. Moltes gràcies per l’organització d’aquest acte, el vostre acolliment i la gentilesa d’enviar-nos les fotografies. 

Salutacions. Josep R. Cabiscol i Cervera, Coordinador Territorial d’FP a Lleida. 

-Benvolgut Mateu, ens recordem moments molt entranyables i d’agradable record a Mallorca. Moltes gràcies per la vostra magnífica 

organització. 

Una abraçada. Josep Serentill, Past President EFEA. 

-Queridos compañeros/as. Des de el Fórum de Extremadura, queremos felicitaros por esas estupendas jornadas y agradeceros todos los 

detalles que habéis tenido con nosotros. En lo académico magníficas ponencias y en lo “Extracurricular”, inolvidable. La sobrasada, las 

Quelitas.. ¡Deliciosas! 

Charo, Fórum Extremadura. 

-Mateu. Mi felicitación por el éxito de las jornadas y mi agradecimiento por la amabilidad y las atenciones recibidas. Finalmente mi 

reconocimiento por disponer de un equipo tan eficaz i amable. 

Gracias, José Manuel Cabada, Presidente Fórum de Madrid. 

 

 

 
El Fórum Europeo de Administradores de la Educación  es una organización de 

profesores y expertos en educación que busca desde la investigación y la práctica aportar ideas sobre la organización y administración 
escolar. En el mes de octubre celebramos en Palma de Mallorca las XXIII Jornadas Estatales del FEAE, con el tema central de “Las 
redes sociales en la educación del siglo XXI”. Hemos contado con expertos que  a través de sus intervenciones en las conferencias y 
mesas redondas nos ha  aportado los avances e investigaciones en este campo. A destacar también, la amplia participación en los 
espacios de presentación de comunicaciones y experiencias, donde el protagonismo ha sido de las personas de los distintos Fórums 
autonómicos. 

Son tiempos agitados los que vivimos, tiempos donde los cambios necesarios en educación se realizan sin el consenso y la 
participación de todas las partes. Tiempos difíciles para una sociedad con una crisis económica que está sirviendo como argumento 
para la desprotección y el retroceso de las inversiones en educación, que en nuestro país aún no sobran. En este contexto se han 
realizado las XXIII Jornadas. Su objetivo era que todas las aportaciones y trabajos presentados contribuyesen a la mejora de la 
educación, creemos que se ha alcanzado, aunque siempre se puede mejorar.  

La creación de redes sociales y comunidades en entornos abiertos está transformando la manera de aprendizaje de las 
nuevas generaciones (donde entran aspectos de aprendizaje colaborativo con técnicas de pares y socialización de sus contenidos). En 
el contexto de educación primaria y secundaria se ha discutido mucho sobre la conveniencia o no de integrar algún sitio de redes 
sociales en los espacios de centros escolares o entre centros. Creemos que su integración viene dada desde espacios de aprendizaje 
más informales, que deberían conjugarse con los espacios de aula formal. La razón más obvia para contar con ellas pasa por su 
beneficio general: la creación de la interacción y el diálogo entre los diferentes miembros de la comunidad escolar. El uso de las TIC en 
las escuelas también está suponiendo una brecha social, en este caso digital por el difícil acceso de los estudiantes de los estratos 
socioeconómicos más bajos  a una alfabetización digital  

Las escuelas en la sociedad en red deben hacer uso de estos instrumentos de aprendizaje (wikis, blogs, podcast, redes 
sociales y comunidades en red) cercanos a las nuevas generaciones para devolverles el empoderamiento a los verdaderos artífices de 
los procesos de enseñanza-aprendizaje: el alumnado y el profesorado.  
Gracias de nuevo a todos los participantes y especialmente a los compañeros del Fórum de Baleares por la preparación y desarrollo 
de las Jornadas. 

Santiago Estañán Vanacloig  
                                         Presidente  FEAE 

 



                                                                                                                                                
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
El condensat programa de les XVII Jornades Estatals del Fòrum Europeu d’Administradors de l’Educació dels dies 25,26 i 
27 d’octubre va permetre també que tos els assistents gaudíssim d’algunes estones d’esbarjo que propiciaren les 
converses en “petit comitè”, l’intercanvi de parers sobre les problemàtiques educatives actuals , la continuació dels debats 
encetats a les sessions de treball i sobre tot intentaren que tos poguéssim conèixer una petita part de la gastronomia , 
paisatge i cultura mallorquines. 
Cal destacar el magnífic sopar a la nit del dia 25 a un restaurant del Pla de Mallorca amb la típica porcella i el gató a les 
postres. Els nostres amfitrions peninsulars tastaren un dels menjars més típics de Mallorca. 
El migdia del 26 ens traslladarem en autocar des de el Parc Bit, seu de l’encontre al majestuós Castell de Bellver, el 
mirador de la ciutat de Palma per excel·lència, allà visitarem les dependències del castell acompanyats d’un guia i a més el 
nostre company del fòrum, el professor Jaume Oliver Jaume ens completà la visita amb una excel·lent exposició referida a 
l’estada de Gaspar Melchor de Jovellanos  a l’illa de Mallorca i el seu captiveri al Castell. Desprès de dinar a un lloc tan 
privilegiat com el pati d’armes d’un Líving Food /Finger acabarem el recorregut a la Seu de Palma on Mn. Joan Bauzà ens 
guià i explicà detalladament la contribució de Gaudí i de Miquel Barceló a la nostra catedral. La contemplació 
acompanyada de les extraordinàries explicacions culminaren quan Maria Antònia Cerdà March ens obsequià amb el Cant 
de la Sibil·la amb una sensibilitat que ens va deixar bocabadats i absolutament emocionats a tots els assistents .  
Acabarem a la Plaça del Mirador gaudint de l’actuació del grup folklòric Aires Mallorquins de Palma de Jaume Company 
Salom. Aquest grup folklòric fou fundat al Pont d’Inca l’any 1940 pel Mestre Jaume Campmany. S’ha caracteritzat per 
recollir, recompondre i representar el ball típic mallorquí. Les danses d’Aires Mallorquins han estat reconegudes pels 
amants del folklore com de les més pures i autèntiques. Moltes d’aquestes foren recollides per persones ancianes de la 
pagesia, balladors famosos en el seu temps. Aquesta agrupació ha recorregut gran part de la península i països estrangers 
representant la terra mallorquina. Des de l’any 1955 el grup té la seva seu a Palma i actualment està dirigit per Maria 
Antònia Company Payeras. 

Lina Moner Mora  
 

 
 

 
En las XXIII jornadas recientemente celebradas en Palma del Fórum Europeo de Administradores de la  Educación, 
aparte de las visitas guiadas y comentadas al propio ParcBit y en los viajes de desplazamientos a Algaida, Castillo de 
Bellver, Parc de la Mar, etc., se pudo disfrutar en el Castillo de Bellver de una magnífica degustación de vinos de la tierra 
al igual que en la sede del ParcBit y de platos y productos típicos de Baleares y de Mallorca concretamente. Destaco 
cocas de verduras y de pimientos, aceitunas , empanadas de carne y de guisantes, rubiols, ensaimada y cocas dulces. En 
la visita a la catedral y sus capillas, al salir después de disfrutar de una selección de bailes y canciones del folklore 
insular, algunos de los asistentes pudieron beber unas copas de vino moscatel -mistela- y unos buñuelos típicos en esta 
época del año en una confitería cercana;  disfrutaron los que aún no habían ido a ver el partido de fútbol... Pero realmente 
de destacar es la fenomenal cena de gala que en el restaurante Binicomprat de Algaida se esforzaron en ofrecernos. 
Consistente en una entrada muy apropiada de platos de Mallorca , tales como el reconocido frit mallorquín , lengua con 
alcaparras, pulpo  con cebolla croquetas, olivas, patatilla, etc. El plato estrella fue un lechona al horno con patatas, 
ensalada y con vinos blancos y tintos de la zona . Así como cava y el famoso helado de almendra de Valldemossa con el 
popular gató. Se teminó la recordada velada con cafés y licores de hierbas dulces, secas y el reconocido gin de Menorca. 
Con un animado regreso en autobús a Palma  que sirvió para amenizar el recorrido entre Algaida y  el hotel se finalizó  la 
animada jornada.  
                                                                                                                                                                       Miguel Mansilla  



                                                                                                                                                
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 



                                                                                                                                                
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
   
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

 

 

El dissabte dia 26,  a les 12 hores, te ngué lloc l’acte de clausura de les XXIII Jornades 
Estatals : Las redes sociales en la educación del s iglo XXI. 
Hi intervengueren : 
Primerament, el Sr. Santiago Estañán , presidente del Fórum Estatal de Administradores de la 
Educación. 
Acte seguit prengué la paraula el nostre president: 
Sr. Mateu Cerdà , president del Fòrum Europeu d'Administradors de l'Educació de les Illes Balears. 
Per finalitzar, donà per clausurades les jornades : 
La Sra. Francisca Comas , vicedirectora del ICE-IRIE de la Universitat de les Illes Balears. 
 

 

 

Comissió Organitzadora: Mateu Cerdà Martín, Miquel Vives Madrigal, F. Xavier Granados Coll, 
Miquel A. Mansilla Rodríguez, Joan Mateu Canyelles, Lina Moner Mora, Joan Mas Adrover, Pere 
Carrió Villalonga, M. Mercedes Celeste, Ángel Vázquez Alonso i Francisca Múñoz Solomando. 
 
Col·laboradors: Miquel Oliver Trobat, Cati Bibiloni, Antonio Jiménez, Aina Carreras, Francesc 
Beltrán, Manolo García, Jaume Oliver Jaume,  M. Eugenia Delgado i Mateu Tomás Humbert. 

 

Santiago Estañán, Mateu Cerdà i Francisca Comas a l’acte de clausura 

Equip de feina i col·laboradors en plena tasca 



                                                                                                                                                
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

Dins el marc de les jornades, el diumenge, 27 d’octubre tengué lloc al IES Josep M. Llompart la reunió 
del Consell General del FEAE. 
 
La reunió es va iniciar a les 9’30h i finalitzà a les 14h. amb una pausa pel cafè, tractant-se un voluminós 
ordre del dia de 12 punts. Hi eren presents els membres de la Junta Directiva Estatal, els representants 
dels fòrums assistents a les Jornades i el Fòrum de Balears que fou representat per Miquel Vives i Mateu 
Cerdà. La reunió comptà amb els suport dels membres del FEAEIB:  Xavier Granados, M. Mercedes 
Celeste, Miguel Mansilla i Francisco Beltrán. En total foren 25 assistents. 
 
Després de la salutació de presidència, els distints responsables de la Junta Directiva presentaren el seu 
informe referit a: estat de comptes, corresponsalia, secretaria, direcció revista OGE, pàgina WEB. 
 
S’aprovà el pressupost de 2014 i es presentaren les candidatures per la corresponsalia i la direcció de la 
revista. El corresponsal Xavier Chavarria, deixa la corresponsalia perquè és incompatible amb el seu nou 
càrrec de vicepresident de l'EFEA i José Luís San Fabián, també deixa la direcció de la revista per haver 
finalitzat el seu mandat i continuat en pròrroga; s’estudien les candidatures i una vegada parlat amb els 
responsables es comunicà el resultat. S’agraeix la bona feina dels companys que deixen el càrrec. 
 
Es proposa fer una Declaració sobre la LOMCE. S’enviarà un esborranys a tots els fòrums perquè en 
facin aportacions i a finals de novembre està prevista l’entrega al Ministeri. 
 
Es presenta el Pla de Feina per 2014, així com els preliminars de les properes Jornades, a celebrar a 
Astúries pel mes d’octubre de 2014. També es presenten les memòries de les activitats realitzades pels 
diferents Fòrums; així com els canvis  que s’han anat produint en algunes Juntes Autonòmiques.  
 
Els participants feliciten a l’equip organitzador de les Jornades de Palma i mostren la seva satisfacció pel 
bon desenvolupament i per la qualitat de les ponències de les quals es proposa muntar-ne un 
“Suplemento” per la revista OGE. També s’agraeixen les atencions per part de l’IES Josep Maria 
Llompart. Passades les 14 hores el president Santiago Estañán donà per finalitzada la reunió. 
 
 
NOTA: Fetes les gestions acordades pel Consell, el nou equip de direcció de la revista OGE estarà compost per : 
FERNANDO ANDRÉS RUBIA, del fòrum d’Aragó i AVELINO SARASUA ORTEGA del fòrum de Madrid. Mentre el 
nou corresponsal que s’integra a la Junta Directiva, serà RAFAEL QUESADA QUESADA del fòrum d’Andalusia. 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

El Consell General del FEAE reunit a l’IES Josep Maria Llompart 



                                                                                                                                                
 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 

Fotografia: Joan Mateu, posta de sol al Carnatge (Badia de Palma). Hivern de 2013. 
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NOTA DEL FEAEIB  
 

◙ Algunes ponències seran publicades a la revista OGE: http://www.oge.net/ 
◙ S’està gestionant l’edició d'un CD, per part de la UIB amb el contingut d’aquestes 
XXIII Jornades Estatals. 
 


